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Valg av konsept for et felles system for innkreving av 
vegbruksavgift og bompenger 
 
 
 
Fylkeskommunedirektørens innstilling til vedtak: 
 

1. Fylkesutvalget anbefaler at en prinsipalt jobber videre med en løsning hvor en kan ta 
hensyn til trafikkbelastningen, slik at prisingen på veger med ledig kapasitet blir lavere 
enn i bystrøk, hvor det også eksisterer gode kollektivtilbud. Slik sett bør videre arbeid 
undersøke om en modell basert på elementer i konsept 3 kan realiseres. 

2. Samferdselsdepartementet må oppdatere gjeldende utstederforskrift før ordningen 
med vegprising settes i verk.   

 
 
 
 
 

Tron Bamrud 
Fylkeskommunedirektør 

 

 

  

Saksframlegg



 

 

Bakgrunn: 
Statens vegvesen og Skattedirektoratet har gjennomført en konseptutvalgsutredning (KVU) 
for innkreving av vegbruksavgift og bompenger på oppdrag fra Samferdselsdepartementet 
og Finansdepartementet. Skatteetaten og Statens vegvesen har utarbeidet fire alternative 
konsept som kan erstatte dagens system. Utredningen er sendt på høring til bl.a. 
fylkeskommunene med svarfrist 1. februar. Målet for utredningen er å finne et godt 
beslutningsgrunnlag for å sikre et bærekraftig og effektivt avgiftssystem for bruk av kjøretøy. 
Systemet skal sikre samfunnets inntekter og redusere ulempene i trafikken. 
 
Vegbruksavgift og bompengeordningen har ulike formål og er organisert ut fra ulike 
prinsipper. Bompengeordningen er et lokalt forankret virkemiddel for å finansiere 
vegbygging. Vegbruksavgiften er en statlig avgift som skal dekke kostnadene som 
samfunnet får på grunn av vegtrafikk, og sikre staten inntekter.   
 
Utredningen viser at dagens bilavgiftsystem ikke er helhetlig og bærekraftig for fremtiden. 
Veibruksavgiften er lite treffsikker og ikke tilpasset dagens og fremtidens kjøretøypark. Dette 
fører til trafikkvekst og ulemper som kø, lokal forurensning og slitasje på veg.  
 
Bompenger er et virkemiddel for å finansiere vegprosjekter basert på lokalt initiativ. I byer 
kan bompengeordningen også brukes for å regulere trafikk. Sammenhengen mellom betaling 
og nytte blir i det siste tilfellet mer indirekte (i form av bedre fremkommelighet og reduserte 
utslipp). 
 
Saksopplysninger:  
Utredningen foreslår at vegbruksavgift og bompenger videreføres som to uavhengige 
virkemidler med ulike formål. Overordnet formål med vegbruksavgiften er å skaffe inntekter til 
staten for å dekke kostnadene som kjøring fører med seg. Vegbruksavgiften blir i dag betalt 
som en drivstoffavgift på omsetningen av bensin og diesel. Staten har sviktende inntekter fra 
vegbruksavgift, hovedsakelig fordi nullutslippkjøretøy ikke betaler vegbruksavgift.  
 
Bompengeinnkreving skal (fortsatt) forankres lokalt. I likhet med øvrige fylkeskommuner 
garanterer Innlandet fylkeskommune for de valgte prosjektene både på riksveger og 
fylkesveger. Figuren under viser at dette garantiansvaret er betydelig:   
 

 
 
Rapporten beskriver fire ulike konsept/modeller som alternativ til dagens ordning:  
 
 
 



 

 

Konsept 1 – Vegbruksavgift for nullutslippskjøretøy  
Distansebasert vegbruksavgift utformes med lik pris for hele landet. Ny vegbruksavgift 
gjelder kun for nullutslippskjøretøy, med lik takst for samtlige kjøretøy. Konseptet stiller ikke 
krav til montering av ekstra utstyr i kjøretøyene, og har fleksibilitet for en gradvis overgang fra 
manuell til automatisk rapportering for en større del av nullutslippskjøretøyene. 
Rapporteringen vil i første omgang skje ved registrering, enten ved 
service/verksted/periodisk kontroll eller manuelt av eier. 
 
Konsept 2 – Sone: Pris varierer mellom by og land 
Vegbruksavgift differensiert mellom flere soner (spredt bosetting, tettsteder, storby), der det 
koster mer å kjøre en kilometer i byen enn i distriktet. I dette konseptet er det behov for data 
som registrerer kilometer og knytter dette til sone. Konseptet innebærer en uendret 
bompengeordning, men kan legge til rette for felles innkreving av bompenger og 
vegbruksavgift. 
 
Konsept 3 – Posisjon: Pris varier mellom tid, sted og distanse 
Konsept 3 er den modellen som er mest trafikksikker når det gjelder både prising og 
innkreving. Konseptet gir mer nøyaktig prising av kostnader gjennom å registrere soner 
(spredt bosetting, tettsteder, storby), tid på døgnet og distanse. Det tar utgangspunkt i bruk 
av satellittdata, for å gi en nøyaktig beskrivelse av tid, sted og kjørte kilometer. I dette 
konseptet vil det være en felles ordning for vegbruksavgift og bompenger, men fremdeles 
med separate inntektsstrømmer og ulike satser.  
 
Ulempen med konsept 3 er at den er mer krevende å gjennomføre enn f.eks. modell 4. Dette 
gjelder spesielt personvern og teknologisk risiko ved å være tidlig ute. Ingen andre land har 
gjennomført en slik ordning.   
 
Konsept 4 – Trinnvis realisering  
Trinn 1: Lette norskregistrerte nullutslippskjøretøy får en distansebasert vegbruksavgift. 
Vegbruksavgiften for fossile kjøretøy videreføres som i dag. 
Trinn 2: Tunge kjøretøy realiseres som for konsept 2.   
 
KVU’en tilrår en trinnvis innføring av konsept 4. Dette konseptet blir rangert som det 
samfunnsøkonomisk beste alternativet 
 
 
Generell vurdering: 
Statens vegvesen og Skatteetaten har brukt transportanalyser foretatt av 
Transportøkonomisk institutt i arbeidet med rapporten. Ifølge analysene vil alle konseptene 
fører til at personbiltrafikken går ned. Nedgangen blir størst for nullutslippkjøretøy, siden de i 
dag ikke betaler vegbruksavgift. Alle konseptene gir økte offentlige inntekter. Inntektene fra 
bompenger kan bli redusert som følge av lavere trafikk, men i sum viser KVU’en at dette vil 
utgjøre en betydelig mindre sum enn det vegbruksavgiften øker med.  
 
Fylkeskommunedirektøren legger vekt på at konsept 3 gir muligheter for å kunne tilpasse 
prissettingen for å sikre en best mulig samfunnsøkonomisk utnyttelse av vegkapitalen. Det 
innebærer at prisen kan settes lavere i områder uten flaskehalsproblemer, mens en kan 
bruke vegprising for å motvirke køproblemer. Konseptet kan nyttes for å redusere 
kjørelengden i byer – hvor det også er godt utbygd kollektivtilbud.   



 

 

Konsept 3 vil gi utfordringer vedrørende personvern og vil kunne skape utfordringer mht. at 
modellen kan få mange variable. Det bør være mulig å jobbe mer med disse utfordringen ved 
implementering av prosjektet.  
 
Fylkeskommundirektøren har samtidig en viss forståelse for at konsept 4 kan være en 
alternativ løsning hvis konsept 3 skulle vise seg ikke å være gjennomførbar.    
 
 
Mer om bompengeinnkrevingen  
Myndighetene bør se på om dagens organisering av innkrevingen av bompenger er 
tilstrekkelig effektiv og fremtidsrettet. Gjeldende utstederforskrift (av 14 desember 2020 nr. 
1917) om utstedervirksomhet innebærer bl.a. at utstedelse av selve bompengebrikkene er 
skilt ut i egne selskap. Både Vegfinans og daværende Hedmark fylkeskommune var i 
høringsfasen kritiske til dette. Konkret var man uenige fordi man mente bompengebrikker 
ville representere et miljøproblem, og at egne utstederselskaper ville bli et fordyrende ledd.  
 
Fylkeskommunedirektøren vurderer også at bompengebrikker er unødvendige i et fremtidig 
system. Utredningen viser at man kan basere seg på bilnummer. Ved at en rabatt ikke 
knyttes til en brikke kan det også bli lettere å innføre rushtidsavgifter eller andre virkemidler 
ift. trafikken. I en slik ordning faller utstederrollen bort og det blir et mer effektivt system.  
Fylkeskommundirektøren er derfor av den oppfatning at utstederspørsmålet som et minimum 
må utredes nærmere før ordningen med vegprising implementeres.  
 
Konklusjon: 
 

1. Fylkesutvalget anbefaler at en prinsipalt jobber videre med en løsning hvor en kan ta 
hensyn til trafikkbelastningen, slik at prisingen på veger med ledig kapasitet blir lavere 
enn i bystrøk, hvor det også eksisterer gode kollektivtilbud. Slik sett bør videre arbeid 
undersøke om en modell basert på elementer i konsept 3 kan realiseres. 

2. Samferdselsdepartementet må oppdatere gjeldende utstederforskrift før ordningen 
med vegprising settes i verk.   

 
 
 
 
 

Tron Bamrud 
Fylkeskommunedirektør 

 

 

  



 

 

 


